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رانت يك تشكل دانشجويي 
در پرديس فارابي دانشگاه تهران

 محسن كشاورزي* 
پرديس فارابي در شهر مقدس قم يكي از مجموعه هاي 
دانشگاهي متعلق به دانشگاه تهران است و خوشبختانه 
همچون دانش��گاه تهران كيفيت مطلوبي دارد. اغلب 
دانش��جويان از وضعيت صنفي رضايت دارند، شوراي 
صنفي دانش��گاه هم خوب كار مي كند و فعال است و 
به لطف پيام رسان هاي اجتماعي با دانشجويان ارتباط 
مطلوبي دارد و مشكلات را پيگيري مي كند. از طرفي 
ارتباطش با مسئولان هم مناسب است و در كل مي توان 
گفت كه وضعيت صنفي دانش��گاه در شرايط مطلوبي 
قرار دارد.  اما يك مورد اعتراض صنفي كه چندي پيش 
توسط دانشجويان صورت گرفت و منجر به شكل گيري 
تجمعي ش��د كه با توجه ب��ه همين ارتب��اط مطلوب 
مسئولان و دانش��جويان ختم به خير ش��د، دانشگاه 
تصميم گرفته بود ك��ه در خوابگاه ها را براي س��اعت 
12 شب تا 6 صبح ببندد و عبور و مرور را در آن ساعت 
ممنوع اعلام كند كه با اعتراض و نارضايتي دانشجويان 

مواجه شد و تغيير نظر داد. 
اگر چه وضعيت علمي دانشگاه مطلوب است و در سطح 
استان قم پرديس فارابي يكي از بهترين مجموعه هاي 
آكادميك است و با دانشگاه مادري همچون دانشگاه قم 
در رقابت است، اما دانشجويان رشته هاي مهندسي آن 

از وضعيت اعضاي هيئت علمي رضايت ندارند. 
از طرفي دانش��جويان رش��ته حس��ابداري هم با يك 
مشكل آموزشي روبه رو هس��تند، آنها معتقدند مدير 
گروه اين رش��ته آنطور كه بايد نتوانسته مديريت كند 
و به دانش��جويان لطمه هايي نظير حذف واحد درسي 
آن هم در وس��ط ترم وارد شده اس��ت. البته دليل اين 
اعتراض ش��ايد مش��غله زياد مدير گروه باشد؛ چراكه 
ايشان همزمان معاونت اجرايي و دانشجويي پرديس را 
نيز بر عهده دارند.  مشكل ديگري كه دانشجويان با آن 
درگير هستند و بيشتر يك مشكل عاطفي روحي است 
مسئله دانشگاه تهران است، دانشجويان پرديس فارابي 
عملًا دانشجوي دانشگاه تهران محسوب مي شوند اما 
يك حس نابرابري دارند و مدام با اين مس��ئله درگير 
هس��تند كه آنها در يك جزيره ساكن هستند و كسي 
به فكر آنها نيست و اين موضوع فشارهاي زيادي را از 
نظر روحي و رواني به دانشجويان تحميل مي كند كه 
بايد به آن رسيدگي شود.  در بحث مسائل فرهنگي هم 
خوشبختانه وضعيت خوبي داريم. كانون ها و تشكل ها 
به خوبي فعال هستند اما برخي مشكلات وجود دارد كه 
دانشجويان را خسته مي كند، به عنوان مثال در پرديس 
فارابي ما شوراي ناظر بر نش��ريات نداريم و اگر نشريه 
تخلف كند بايد در تهران در م��وردش تصميم گيري 
ش��ود.  از طرف ديگر در بعد مس��ائل فرهنگي مسئله 
رانت مطرح است. بگذاريد راحت بگويم تشكل وابسته 
به انجمن اسلامي تهران در پرديس فارابي شب ساعت 
12 درخواست برنامه براي فردايش مي دهد و برنامه اش 
هم مجوز مي گيرد، حال آنكه براي بقيه چنين نيست 
حال بماند كه در آن برنامه ساختار شكني اتفاق مي افتد 
و بيانيه سران فتنه قرائت مي شود و محتواي برنامه هم 
در سايت هاي ضد انقلاب پوشش پيدا مي كند كه واقعا 

يك ظلم است. 
*مسئول بسيج دانشجويي 
پرديس فارابي دانشگاه تهران

تريبون دانشجويي

پذيرش دانشجوي دكتري هدفمند مي شود؟!

سونامي دكتري در راه است!

سند آمايش آموزش عالي 
بايد عملياتي بشود

يك نكته  مهمّ ديگر عبارت اس��ت از س��ند آمايش 
آموزش عالي. اينكه يكي از دوس��تان اشاره كردند 
كه »اگ��ر همه  چيزهاي��ي كه مورد نظرمان اس��ت 
اولويت هاي ما باش��ند، معنايش اين است كه اصلًا 
اولويتي نداريم«، اين حرف درس��ت و حرف متين 
است. اينكه گفتند »ما در چند رشته  صنعتي مشخصاً 
بگوييم در اين رشته ها مي خواهيم پيشرفت بكنيم 
و روي آنها س��رمايه گذاري انس��اني و مالي و همّت 
و توانايي ه��اي گوناگون بكنيم«، اي��ن كاملًا حرف 
درستي اس��ت. بنده يك وقتي در مورد ورزش اين 
مطلب را گفتم؛ گفتم ما در دو س��ه رش��ته  ورزشي 
مي توانيم در دنيا يا اوّل باش��يم يا دوّم؛ خيلي خب، 
برويم سراغ اينها؛ در بعضي از رشته هاي ورزشي نه، ما 
اميد اوّل و دوّم شدن نداريم؛ منظورم در ورزش هاي 
قهرماني و در مسابقات جهاني است. اتفّاقاً همين كار 
را هم كردند. . . در اين زمينه هم همين جور اس��ت. 
نگاه كنيم ببينيم كدام رشته  علمي، در كدام دانشگاه 
و در كدام منطقه  كشور داراي اولويت است؛ آمايش 
علمي سرزميني كشور به اين معنا است. ما در كدام 
دانشگاه ها بايستي چه رشته هايي را دنبال بكنيم و 
روي آن سرمايه گذاري كنيم و از آنها پاسخ بخواهيم و 
مطالبه كنيم. اين هم يك مسئله است كه بايستي اين 

سند تكميل بشود و عملياتي بشود و كار بشود. 
 13 تير 1394

كلام رهبر

ش�ايد به نظر خنده دار بيايد ولي ش�نيدن 
اين جمل�ه حالا تبديل به يك�ي از آرزوهاي 
تعداد زيادي از شهروندان كشور شده است. 
تحصيل در دوره دكتري ب�ه جاي آنكه نماد 
سختكوشي، تخصص و علم يك فرد باشد، 
كم كم خ�ود را به ص�ورت يك ن�وع جايگاه 
اجتماعي صرف معرفي مي كند! مسئله اي كه 
مي تواند عواقب جبران ناپذيري بر پيشرفت 
علمي كشور داشته باشد. ساز و كار تحصيل 
در دوره دكت�ري نيز خ�ود حكايت پر غصه 
ديگري اس�ت. ع�دم پژوهش مح�ور بودن 
دوره دكتري بسياري از دانشگاه ها در كنار 
ارتباط ضعيف و سمبليك صنعت با دانشگاه، 
هر روز ب�ر معضل بي�كاري دانش�جويان و 
فارغ التحصيلان دوره دكتري مي افزايد. به 
عقيده كارشناس�ان آموزش عالي، با وجود 
اشتياق دانش�جويان كارشناس�ي ارشد به 
تحصي�ل در دوره دكتري، ما در س�ال هاي 
آينده ب�ا معضلي به نام »س�ونامي دكتري« 
مواج�ه خواهي�م ب�ود. از اي�ن رو مديريت 
ورود دانش�جويان به دوره دكتري، يكي از 
مهم ترين موضوعات حال حاضر سيس�تم 
آموزش عالي كش�ور ب�ه حس�اب مي آيد. 

 آسيب هاي سيستم متمركز
مسئله به همين سادگي كه از آن حرف مي زنيم، 
نيس��ت. چند س��ال قبل بود كه براي اولين بار، 
سيس��تم پذيرش متمركز و با آزمونِ دانشجوي 
دكتري در سطح كشور اجرايي شد. مسئله اي كه 
با انتقادات و البت��ه حمايت هاي مختلفي روبه رو 
شد. هر چه بود سيستم جديد پذيرش دانشجوي 
دكتري توانسته بود با كاهش نقش دانشگاه ها در 
پذيرش دانش��جو و افزايش نقش وزارت علوم در 
اين زمينه، زمينه ش��كل گيري باندهاي مخوف 
جذب هدفمند دانش��جوي دكت��ري در برخي 
گروه هاي آموزشي را بگيرد. مسئله اي كه در طول 
سال هاي متمادي تبديل به يكي از دغدغه هاي 
اصلي دانشجوياني شده بود كه احتمالاً آشنايي 
و دوس��تي خوبي با برخي اعضاي متنفذ هيئت 
علمي گروه خود نداش��تند و در نتيجه از اعِمال 
سليقه ش��خصي آنها در پذيرش يا عدم پذيرش 
افراد به عنوان دانشجوي دكتري هراس داشتند. 
واقعيت آن بود كه برخي افراد حاضر در گروه هاي 
آموزشي با سوء اس��تفاده از اين موقعيت، زمينه 
تشكيل حلقه هاي بسته و نفوذناپذير را در سطح 

يك محيط علمي فراهم كرده بودند. 
 ضرورت كنترل دانشگاه آزاد

مسئله ديگري كه در اين زمينه حائز اهميت است، 
تعيين و تعريف سازوكاري علمي براي مشخص 

كردن تعداد دانشجويان پذيرش شده در هر سال 
اس��ت. طبيعتاً قانونمند كردن فعاليت دانشگاه 
آزاد در اين زمينه، بيش از دانش��گاه هاي دولتي 
مورد نياز خواهد بود. چه اينكه س��وابق مشخص 
تاريخي نش��ان داده اس��ت كه اين دانشگاه، در 
تعيين خط مشي هاي آموزشي خود به هيچ وجه 
از سياست هاي تعيين شده به وسيله وزارت علوم 
تمكين نمي كند. به صورتي كه هم اكنون اختلاف 
وزارت علوم و اين دانشگاه بر سر غير قانوني بودن 
بسياري از رشته محل هاي دانشگاه آزاد بالا گرفته 
اس��ت. از طرفي، اين دانش��گاه در سال گذشته، 
ظرفيت پذيرش دانشجوي دكتري را دو برابر كرد. 
تا آنجا كه رئيس دانشگاه آزاد ظرفيت سازي قانوني 
براي تصويب رش��ته هاي دكتري را هدفگذاري 
مديريت اين دانش��گاه اعلام كرد. اين دانش��گاه 
امسال اقدام به پذيرش 12 هزار دانشجوي دكتري 
كرده است.  در اين ميان، كس��ي نيست تا براي 
»سونامي دكتري« س��ال هاي آينده فكري كند! 
البته دانشگاه پيام نور با نظارت وزارت علوم فتيله 
را پايين كش��يد و به گفته معاون آموزش��ي اين 
دانشگاه، امسال در هر رشته تحصيلي دكتري پنج 
دانشجو پذيرش مي شوند كه با وجود 50 رشته 
در دوره دكتري ميزان پذيرش 250 نفر است. با 
وجود افسارگسيختگي پذيرش هاي دكتري در 
سال هاي گذشته، طي چند سال آينده كشورمان 
با تعداد زيادي دانش آموخته دكتري روبه رو است 
كه البته در متخصص بودن برخي از آنها به دليل 
نبود نظارت بر س��طح كيفي دانشگاه هاي محل 

تحصيل شان ترديدهاي جدي وجود دارد. 

 طرح مجل�س براي جذب دانش�جوي 
دكتري

 طرحي در همين زمينه در سطح مجلس در دست 
بررس��ي قرار دارد. طرحي كه قرار اس��ت تعيين 
تكليف در زمينه تعيين تعداد پذيرش دانشجوي 
دكتري در هر دانشگاه را به يك هيئت تخصصي 
در وزارت علوم بسپارد. در صورت تصويب نهايي 
اين طرح و تبديل آن به قانون، هر دانش��گاه تنها 
مي توان��د تعداد دانش��جوي دكتري م��ورد نظر 
خود را به وزارت علوم پيشنهاد دهد و در نهايت 
اين كميته تخصصي وزارت علوم است كه با اين 
تعداد ارائه شده، موافقت يا مخالفت خواهد كرد و 
مجوز لازم براي پذيرش دانشجوي دكتري در هر 

دانشگاه را صادر خواهد نمود. 
تصويب چنين طرحي در سطح مجلس، مي تواند 
تا حدودي نويد مديريت پذيرتر ش��دن پذيرش 
دانشجوي دكتري در سطح كشور را بدهد. طبيعتاً 
صورتِ معقول پذيرش دانشجو- آن هم در مقطع 
دكتري- همين خواه��د بود. چه اينك��ه اصولاً 
تعيين تعداد دانش��جويان تحصي��لات تكميلي 
بايد بر اس��اس نياز كش��ور به امر پژوهش در هر 
زمينه خاص صورت بگيرد. وزارت علوم به عنوان 
يك نهاد فرادستي و كش��وري و يكي از متوليان 
اصلي اجراي نقش��ه جامع علمي كشور، طبيعتاً 
آگاهي بيش��تري در اين زمينه دارد و مي تواند با 
مقايسه زيرساخت هاي موجود در دانشگاه هاي 
مختلف، در زمينه تعيين س��هميه دانش��جوي 
تحصيلات تكميلي براي هر دانش��گاه، تصميم 
بگيرد. البته اينكه اين دانش��جوهاي جذب شده 

مي خواهند به چه فعاليتي مش��غول شوند و چه 
مشكلي از مشكلات كش��ور را مرتفع نمايند، باز 
هم در گرو برنامه ري��زي كلان و تعيين نقش هر 
دانشگاه از سوي وزارت علوم و نهادهاي فرادستي 

آن خواهد بود. 
 پذيرش بر اساس نياز محوري

صورت آرماني پذيرش دانش��جويان تحصيلات 
تكميلي در سطح دانشگاه هاي كشور را مي توان 
پذيرش نيازمحور دانش��جو در هر رش��ته خاص 

دانست. 
بدين معن��ا كه پذيرش دانش��جويان تحصيلات 
تكميلي در دانشگاه هاي كشور با توجه به نقشه 
جامع علمي كشور و در جهت رفع نيازهاي تعريف 
شده در بخش هاي مختلف اجتماعي، اقتصادي 
و صنعتي كشور باشد. امري كه مي تواند در كنار 
ش��كل دهي به ارتباط صنعت و دانشگاه، زمينه 
خودكفا شدن كشور در زمينه هاي مختلف علمي 
را در ميان مدت و درازم��دت فراهم نمايد. ختام 
سخن آنكه بايد اين واقعيت را بپذيريم كه نظام 
آموزش عالي كش��ور ما از نقاي��ص قابل توجهي 
رنج مي برد. تلاش در جه��ت برطرف كردن اين 
كمبودها، مصداق كار جهادي و خدمت به آينده 
كشور است. طرحي كه اكنون در سطح مجلس 
شوراي اس��لامي براي نظام مند كردن پذيرش 
دانشجويان تحصيلات تكميلي در دست بررسي 
اس��ت، مي تواند طرح مناس��ب و مفيدي باشد. 
اگرچه بي��ن تصويب يك طرح خ��وب تا اجرايي 
ش��دن آن فاصله اي ب��ه اندازه همت مس��ئولان 

اجرايي وجود دارد. 

 سيده سكينه موسوي
وقتي س�خن از نف�وذ در دانش�گاه ها مطرح 
مي ش�ود، مي توان مصاديق متع�ددي را در 
س�طوح مختلف براي اين مفهوم برش�مرد. 
مصاديقي كه در حوزه ها و بسترهاي متفاوتي 
يافت شده و در مباحث متفاوتي نظير فرهنگ، 
سياس�ت، منابع علمي، اس�اتيد دانش�گاه، 
سبك زندگي دانش�جويي، اخلاق و. . . مورد 
بحث واقع ش�ود.  طبعاً در اين فضا لايه هاي 
مختلفي نيز در رابطه با نفوذ متصور اس�ت. 
چه بسا اتفاقاتي كه در پروژه نفوذ به تحليل 
درآيد اما جنبه س�طحي داش�ته باشد و  اي 
بسا اتفاقاتي كه هر چند كمتر ديده مي شود 
اما خبر از لايه هاي عميق بحث نفوذ داش�ته 
باشد. به عنوان مثال، طبيعي است كه بحث 
تغيير ذائقه دانش�جويان در فضاي فرهنگي 
را يك�ي از مصاديق اتم و اكم�ل نفوذ بدانيم. 

 نفوذ در رفتار دانشجويان
رفتارهايي نظير تمايل به مواد مخدر، بي ميلي 
نس��بت به درس، ميل ب��ه اردوه��اي مختلط، 
كنس��رت و مباحث رفاه طلبان��ه اين چنيني به 
وضوح مصاديق��ي از ورود دش��منان جمهوري 
اسلامي به فضاي دانش��گاهي است. اما بعيد به 
نظر مي رسد اين نكات به عنوان لايه هاي عميق و 
اصلي اين پروژه عظيم محسوب شده و بيشتر به 
شاخه و برگ درختي مي مانند كه ريشه هاي آنها 

جاي ديگري بايد جست وجو شود. 
  نفوذ در شتاب علمي كشور

به نظر بسياري از كارشناسان، يكي از مواردي كه 
در حوزه نفوذ بايد عميقاً مورد مطالعه قرار گيرد 
موضوع شتاب علمي كشور است. به نظر اين عده 
يك��ي از مهم ترين هدف هاي دش��من در پروژه 
نفوذ توقف شتاب علمي و ايجاد ركود علمي در 
كشور است، تا اين رهگذر بتواند شتاب توسعه و 
پيشرفت ايران را مهار كرده و به هدف والاي خود 
كه توقف پيشرفت جمهوري اسلامي ايران است 
دست يابد. با اين تحليل شايد بتوان ركود علمي 
را يكي از مهم ترين ثمرات شجره خبيثه نفوذ در 
كشور دانست. اتفاقي كه به خصوص در دو سال 
اخير بيشتر به چشم آمده و در سطح دانشگاه هاي 
كشور و البته رده بندي پايگاه هاي معتبر علمي 
جهان قابل مشاهده اس��ت.  اكنون بايد به اين 
نكته دقت كرد كه چه مواردي در فضاي علمي 
مي توانند منجر به ركود ش��وند و در اين بس��تر 
مسئولان و دانش��گاهيان چگونه مي توانند در 
برابر اين موضوع قد علم كنند و اينكه آيا ممكن 

است دشمن با علم كردن مباحث و دستاويزهاي 
علمي، به دنبال تهي كردن از درون دانشگاه هاي 
ما باشد؟ آيا اساساً چنين امري امكان پذير است؟

 ISI مبناي پيشرفت علمي نيست
رهبري معظم انقلاب در يكي از بيانات خود با اشاره 
به نسبت سنجي ميان دانشگاه هاي كشور با برخي 
پايگاه هاي علمي دنيا نظير ISI، بر اين نكته تأكيد 
ورزيدند كه ابتنا و اتكا ب��ه چنين مواردي نه تنها 
عامل پيشرفت كشور نيست، بلكه از اين رهگذر 
ما علوم توليدي خود را به رايگان در اختيار كساني 
قرار مي دهيم كه سال هاست به فكر نابودي نظام 
ما هستند. ايشان در اين رابطه فرموده اند: »الان به 
ما گزارش مي دهند كه 70 درصد مقاله هاى علمى 
ما ناظر به نيازهاى كشور نيست. نمي دانم چقدر 
اين آمار دقيق اس��ت، اما به م��ن اينجور گزارش 
مي ش��ود. اين همه شما زحمت بكش��يد، مقاله  
علمى تهيه كنيد، از اين مقالات علمى 30 درصد 
ناظر به نيازهاى كشور باشد، 70 درصد نه! خب، 
انسان احساس خسارت مي كند. بايد صددرصد 
كار علمى، تلاش علمى، تهي��ه  مقاله  علمى ناظر 
باشد به نيازهاى شما. شما با I S I هم بر اين اساس 
 هم��كارى كنيد. آنجاي��ى كه مقاله  م��ورد قبول

 I S  I چيزى است كه شما مي توانيد در كشور از آن 
استفاده كنيد، آن را دنبال كنيد. ما معيار اساسى 
در دست داريم؛ معيار ما اين اس��ت كه كشور ما 
صدها خلل و مشكل و خلأ دارد، مي خواهيم اينها 
را پر كنيم. اين هم يك نكته  بسيار اساسى است. 
البته اين بيش از همه احتياج دارد به همان روش 

سيستمى كه يكى از دوستان اشاره كردند.«
 غفلت از نيازس�نجي و راهبر در توليد 

علم
در واقع نيازسنجي و انتخاب صحيح راهبرد در 
توليد علم و پژوهش هاي دانش��گاه چه در ميان 

دانشجويان و چه در اساتيد محترم دانشگاه ها، 
يكي از مواردي است كه در كنار همكاري با برخي 
پايگاه هاي علمي بين الملل��ي، از نگاه ما مغفول 
مانده است. تا جايي كه خبر از عدم انطباق 70 
درصدي توليدات علمي كش��ور با نيازهاي روز 
كش��ور مي آيد و تا جايي كه اگر مجلات معتبر 
علمي داخلي خود را ورق بزنيم، كمتر به مواردي 
بر مي خوريم كه ورود به حوزه هاي جديد و مورد 
نياز كش��ور باش��د.  اين موضوع نه تنها در علوم 
رياضي و تجربي به چشم مي آيد، بلكه در فضاي 
علوم انساني نيز به وضوح حس مي شود. مثلًا در 
حوزه مباحث فقهي و حقوقي اگر بخواهيم قدري 
تفحص كنيم خواهيم يافت كه بسياري از پايان 
نامه ها و مقالات توليد ش��ده در فضاهاي نظري 
محض و شاخه هاي جزئي اين علوم وارد شده و 
خبري از ابواب جديد و منطبق بر زمان اين علوم 
نيست. حال آن كه حوزه فقه حكومت، فقه ولايت 
و ولايت فقيه و. . . حوزه هايي اس��ت كه هر چند 
به تازگي وارد علوم فقهي و حقوقي شده اند، اما 
به همان ميزان هم مهم هستند و جاي كار دارند 
و مي بايست در آنها توليدات پژوهش هاي علمي 

به انجام برسد.  
اما اگر بخواهي��م در زمينه نس��بت علم و نفوذ 
قدري ديگر بينديشيم بايد اذعان كنيم كه شايد 
مهم ترين محور نفوذ در دانش��گاه ها مسئله اي 
است كه سال ها با آن در چالش قرار داريم و چه 
بسا از آن غافل شده ايم. آن هم مسئله اي نيست 

جز منابع درسي و كتب دانشگاهي. 
  منابع غربي شالوده درس هاي دانشگاه 

است
طبعاً شالوده دانش��گاه، منابع درسي است كه 
در دانشگاه تدريس مي شود و تار و پود ذهني و 
انديشه اي دانشجو را تشكيل مي دهد. ما هر چند 

بعد از انقلاب فرهنگي تلاش زيادي را ديديم كه 
به دنبال اسلامي سازي دانشگاه بود، اما حقيقت 
آن است كه توفيق اين اتفاق آن چنان كه بايد و 
شايد نتوانست وارد منابع علمي شود و بيشتر در 
ظاهر امر باقي ماند. در واقع بايد گفت بزرگ ترين 
خلأ حال حاضر نظام آموزش عالي كشور همين 
اس��ت كه منابع علمي ما وامدارِ مطلق از نظام 
علمي غرب هس��تند و در قريب ب��ه اتفاق آنها 
جهان بيني مادي و ماترياليستي كاملًا به چشم 
مي آيد. حال آن كه جهان بيني علمي ما زمين تا 
آسمان با جهان بيني علمي غرب متفاوت است 
و ما با علم به اينكه اين جهان بيني متفاوت است 
در دانش��گاه هايمان علمِ ماترياليستي تدريس 
مي كنيم. دقيقاً مشابه آنچه در رابطه با اقتصاد 
اسلامي مطرح مي شود. اينكه در اقتصاد اسلامي 
جاي كار و پژوهش و توليد علمي بسيار احساس 
مي شود، اما ما شاهد تدريس اقتصاد نئوكينزي 
در دانشگاه هس��تيم. يعني كس��اني كه دارند 
اقتصاد غربي مي خوانند قرار است با آن شالوده 
ذهني متولي اقتصاد اس��لامي شوند؛ امري كه 

قطعاً محال است. 
  جاي خالي اساتيد اسلامي

با اين اوصاف طبيعي است كه نمي توان انتظاري 
از اساتيد دانشگاه داشت كه اسلامي بينديشند 
و اس��لامي علم ورزي كنند. ايشان هر چند قلباً 
بخواهند چنين كنند طبيعي است كه به خاطر 
فقر علم��ي اين موضوع و ش��الوده ذهني اي كه 
بر اساس علوم غربي ريخته ش��ده، اساساً توان 
چنين برخوردي نداشته و ناگزير به ادامه مسير 
علمي و اجرايي خود در ساحت علم ورزي غربي و 

ماترياليستي هستند. 
بايد اذعان كرد بزرگ ترين راه نفوذ در دانشگاه هاي 
كشور اسلامي ما، فقدان منابع علمي اي است كه 
منطبق با علوم اس��لامي و جهان بيني اسلامي 
باشد. اينگونه اس��ت كه دانش��جويان ما غربي 
مطالعه مي كنند، غربي تربيت مي ش��وند و در 
آينده هم مسئولان، متوليان و اساتيدي مي شوند 
كه نگاهشان منطبق بر علم ورزي غربي است. بايد 
گفت تا اين سلسله ناكارآمد اصلاح نشود، اسير 
نفوذ هستيم و نمي توانيم ادعا كنيم دانشگاهي 
اسلامي داريم. بايد باور داشته باشيم مسائلي نظير 
اصلاح منابع علمي، اساتيد دانشگاهي و ساختار 
آموزش عالي كشور- كه بيشتر مدرك گرا است 
تا علم گرا- بيش از مسائلي نظير اردوهاي مختلط 
و كنسرت و مواد مخدر و... خطرناك است و بايد 

بيش از اكنون به فكر اصلاح اين ماجرا باشيم. 

حسن رضايي
   گزارش 

مهم ترين مصداق نفوذ در دانشگاه چيست؟ | توليد مقاله براي ISI بدون توجه به نيازهاي كشور
فداي خنده بچه ام

 زهرا محسني فرد
»الان چه وقت بچه دار شدن بود آخه؟!...« اين سؤالي است كه 
تمام مادرها در روزها يا ماه هاي اول بچه دارش��دن از خودشان 
مي پرسند؛ يا حداقل همه مادرهايي كه درس و دانشگاه دارند از 
خودشان مي پرسند. خلاصه دير و زود دارد ولي سوخت و سوز 
ندارد. جوابش هم بعد از چند ساعت يا حداكثر چند روز - بسته 
به توان كودك براي خنديدن و شيرين كاري- اين است كه: همه 

چي فداي يه خنده بچه ا م... 
وقتي درست س��ه روز بعد از تمام شدن 20 س��الگي و سه ماه 
بعد از روز عروس��يم، متوجه شدم »حس��ام الدين« را باردارم، 
هيچ خوشحال نشدم؛ چرا؟ چون در همان ترم اول كه ازدواج 
كردم، شرط گذاشته بودم تا ليسانسم تمام نشده بچه بي بچه! 
از اينكه با مِن ومِن و شرمندگي ماجرا را براي فاميل مي گفتم 
يك كوه غصه داش��تم. فكر مي كردم دختري عقب مانده ام كه 
عين مادر و مادربزرگش در 20 س��الگي مادر ش��ده. از اينكه 
هم دانشكده اي هايم متوجه بارداري ام بشوند وحشت داشتم. 
خداروشكر مثل هميشه اين چادر بود كه به دادم رسيد. تا هفت 

ماهگي به جز چند نفري كسي بويي نبرد... و ترم تمام شد. 
همان روز اول وقتي حس��ام الدين را بغل كردم و به چشم هاي 
بسته اش خيره شدم، وقتي مي ديدم چطور با تمام ناتواني اش در 
آغوش هيچ كس آرام نمي گيرد و فقط به من پناه مي آورد، با خود 

زمزمه مي كردم »همه چي فداي سرت مردِ كوچك من...« 
همسر، مادر، مادرشوهر و يك خانواده بسيج شده بودند تا من، 
هم درس بخوانم و هم مادر خوبي باشم؛ ولي همه  تكه هاي پازل 
آن روز جوري چيده شده بود كه باز سؤال هميشگي ام به سراغم 
بيايد... هوا آنقدر سرد بود كه انگشتانم كبود شده بود؛ آنقدر به 
بچه لباس پوشانده بودم كه نمي توانست نفس بكشد و يك ريز 
انگار مار نيشش زده باشد گريه مي كرد. برف مي باريد و زمين 
ليز و خيس بود. مي ترسيدم حس��ام از دستم بيفتد يا كيفش 
از دوش��م پخش زمين شود. حسام با پش��تكار قابل تحسيني 
بي قراري مي كرد تا از دست كلاه و شال جلوي صورتش خلاص 
شود! تمام مسير از خودم مي پرسيدم »الان وقت بچه دار شدن 

بود آخه؟!«
مادر سرماخورده بود و نمي شد بچه را به او سپرد. خانواده همسر 
هم سفر بودند و خودش هم كه مثل هميشه سركار. چوب خط 
غيبت هايم پرشده بود و بايد هر طور كه مي شد اين جلسه هاي 

آخر ترم را مي رفتم. 
دير رسيدم. بچه آنقدر گريه كرد كه خوابش برد. مي خواستم 
بگذارمش در نمازخانه  و بروم س��ر كلاس، ولي همين كه روي 
زمين گذاشتمش و از جا بلند شدم انگار مي خواستم موسايم 
را به نيل بيندازم، دلم راضي نمي ش��د. بغلش كردم و تا جلوي 
در كلاس رفتم. كف دستانم عرق كرده بود. داغ شده بودم. آرام 
با نوك انگشتانم در زدم و داخل شدم. سرم را پايين انداختم و 
كيفم را روي اولين صندلي گذاشتم و نشستم. آنقدر با تعجب 
نگاهم كردند كه ياد سكانس آخر مريم مقدس افتادم. نگاهم به 
حسام بود، كه چشم هايش را باز كرد و تا من را ديد لبخند زد؛ 
آنقدر شيرين كه دوباره جواب هميشگي خودش را به دلم رساند 

كه »همه چي فداي خنده بچه ام«.

منتظرند با تغيير هيئت جذب
 اساتيد ارزشي را اخراج كنند

مديريت دانشگاه علم و صنعت در 
اقدامي بي سابقه با بيش از 40 نفر 
از اس��اتيد پيماني اين دانشگاه كه 
عمدتاً گرايشات ارزشي و انقلابي 
دارند به جاي قراردادهاي يكساله، 
قراردادهاي ش��ش ماهه بست. در 
هيچ يك از دانش��گاه هاي كش��ور 
س��ابقه نداشته با اس��اتيد پيماني 
كه به روال قانوني جذب شده اند، 
قراردادهاي شش ماهه بسته شود. 
روال قانون��ي بس��تن قراردادهاي 

يكساله است. 
بهانه هايي كه مسئولان و رياست دانشگاه براي اين اقدامات 
غيرقانوني خود مي تراش��ند اين است كه برخي از اين اساتيد 
نتوانسته اند بعد از پنج سال تبديل وضعيت شوند يا اين بهانه 
كه اينها به صورت س��رباز جذب ش��ده اند و دليل��ي ندارد كه 
دانشگاه با اين اس��اتيد قرارداد تمديد كند. اينكه دانشگاهي 
استاد سرباز جذب مي كند با اين نيت است كه بعد از دو سال 
آنان را جذب رسمي كند نه اينكه با بهانه هاي واهي از تمديد 

قرار داد طفره برود. 
بهانه ديگري كه براي عدم تمديد قرار داد تراشيده اند، آموزشي 
و پژوهشي بوده است. در همين راستا به برخي از اساتيد ارزشي 
و جوان دانشگاه تدريس نداده اند. براي مثال خود بنده، با اينكه 
طبق ارزشيابي دانشگاه رتبه 2 را بين 16 نفر عضو هيئت علمي 

گروه به دست آوردم. 
مي توان يكي از دلايل تمديد شش ماهه قرار داد اين اساتيد را 
چنين عنوان كرد كه مديريت دانش��گاه منتظر تغيير تركيب 
هيئت جذب دانشگاه است تا بدين طريق شش ماه آينده ديگر 
قرارداد اساتيد جوان را تمديد نكند. يكي از دلايلي هم كه به اين 
اساتيد تدريس داده نمي شود، بدين خاطر است كه اين اساتيد 
امتياز آموزشي مورد نياز را كسب نكنند تا در آينده با اين بهانه 

عذر اين اساتيد را بخواهند و از تمديد قرارداد طفره بروند. 
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